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 سنوات مع أسئلة الناس 
 لقداسة البابا شنودة الثالث

 
هل الإنسان مخير أم مسير ؟ وان آان :  ســـؤال 

   مخيرا، فهل هو مخير في آل شيء؟
 :  الجـــواب 

 .هناك أمور لا يجد الإنسان نفسه مخيرا فيها
حقا إن الإنسان لم يكن مخيرا من جهة الوطن 

الذي ولد فيه، والشعب الذي نشأ بينه،ومن جهة 
الوالدين اللذين ولداه ، ونوع البيئة التي أحاطت 

ولم يكن .  بطفولته وتأثيرها عليه، وآذلك نوع التربية التي عومل بها
ولم يكن مخيرا من جهة شكله . الإنسان مخيرا من جهة جنسه، فكرا أو أنثي

ولونه، وطوله أو قصيرة، ودرجة ذآائه، وبعض المواهب التي منحت له أو 
 .الخ....التي حرم منها، وما ورثه عن والديه

يستطيع أن . ولكن الإنسان في تصرفاته وأعماله الأدبية، هو مخير بلا شك
إن –بل انه يستطيع . يستطيع أن يتكلم أو يصمت.يعمل هذا العمل أو لا يعمله

أن يصلح أشياء آثيرة مما ورثها، وان يغير مما تعرض له من تأثير  -أراد
يمكنه أن يلقي الماضي آله جانبا، ويبدأ حياة جديدة مغايرة . البيئة والتربية

للماضي آله، يتخلص فيها من آل التأثيرات السابقة التي تعرض لها منذ 
وآم من أناس استطاعوا في آبرهم أن يتحرروا من تأثيرات ....  ولادته

وذلك بدخولهم في .البيئة والتربية والوراثة التي أحاطت بهم في صغرهم
نطاق التأثيرات أخري جديدة، عن طريق القراءة، أو الصداقة والعشرة، أو 
بتأثير مرشدين روحيين ومعلمين جدد، أو بتأثير الدين والاجتماعات، آما 
حدث لأشخاص نشأوا في حياة ضائعة وتابوا، أو غيرهم نشأوا في حياة 

يمكنه أنه ينمي   ..... وحتى من جهة المواهب أيضا.   روحية وضلوا
وقد يكون إنسانا قليل .المواهب التي ولد بها، أو أن يضعفها بعدم الاستخدام

المواهب، ويستطيع أن يتعهد هذا القليل بالممارسة والاهتمام فتكبر 
مواهبه، أو يكتسب مواهب لم تكن عنده، ويصير في حالة أفضل ممن ولد 

 .موهوبا وأهمل مواهبه
 : وهناك أمور آثيرة تدل على أن الإنسان مخير لا مسير

أن وجود الوصية الإلهية دليل على إن الإنسان مخير لأنه إن آان . 1
وما !  الإنسان مسيرا، ولا يملك إرادته ولا حريته، فما معني الوصية إذن؟

فائدة الوصية إن آان الإنسان عاجزا عن السير فيها، وان آان مسيرا على 
 :وعلى رأي الشاعر الذي قال!الرغم منه في اتجاه عكسي؟ 

          This Newsletter is a free monthly publication of the 
Archangel Michael Coptic Orthodox Church, PO Box 256 
Howell, NJ 07731,  under the supervision of the priests of St. 
Mary Coptic Orthodox Church, East Brunswick, N.J. 
     The committee welcomes your participation in the form of 
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  newsletter@archangelmichaelchurch.net  
     If you would like this newsletter mailed to a friend or would 
like your name to be deleted from our mailing list, please email 
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“ 21  In that hour Jesus rejoiced in spirit, and said, I 
thank thee, O Father, Lord of heaven and earth, that 
thou hast hid these things from the wise and prudent, 
and hast revealed them unto babes: even so, Father; for 
so it seemed good in thy sight.      22  All things are 
delivered to me of my Father: and no man knoweth who 
the Son is, but the Father; and who the Father is, but the 
Son, and he to whom the Son will reveal him. 
23 And he turned him unto his disciples, and said 
privately, Blessed are the eyes which see the things that 
ye see:  24 For I tell you, that many prophets and 
kings have desired to see those things which ye see, and 
have not seen them; and to hear those things which ye 
hear, and have not heard them.  25 And, behold, a 
certain lawyer stood up, and tempted him, saying, Mas-
ter, what shall I do to inherit eternal life? 
26 He said unto him, What is written in the law? 
how readest thou?  27 And he answering said, Thou 
shalt love the Lord thy God with all thy heart, and with 
all thy soul, and with all thy strength, and with all thy 
mind; and thy neighbour as thyself. 
28 And he said unto him, Thou hast answered right: 
this do, and thou shalt live.   ”    ( Luke 10: 21-28) 
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The Spirit of Serving 
(5) 

 
Wheat and Tares 
God has sent you to the earth to spread goodness. As for the evil 
that is on the earth, leave it and do not resist it.  
 
It is a wise policy that the Lord gave us in the parable of the tares 
in Matthew13 . His servants asked Him, "Do You want us to go 
and gather them up? But He said, "No, lest while you gather up the 
tares you also uproot the wheat with them. Let both grow together 
until the harvest." (Matt. 13:28-29).  
 
So the tares remained on the earth and the Lord allowed it not only 
to stay but to grow and grow till the harvest. It is not for us to 
gather it...  
 
As for you, have you fatigued yourself in pulling the tares while it is 
still on the earth. Have you lost your spirituality in doing this, but 
did not succeed nor win yourself...? Perhaps you have found out 
that your wheat was uprooted with the tares or became like it in 
anger and the loss of peace, and perhaps in losing some of the 
love you had!!  
 
If you feel tired, come and let us both grow wheat together; sow 
the seeds of good everywhere. Let us plant new seeds and water 
them with the living water and pray that God may make them grow. 
Let us ask Him in our prayers and in the Holy Mass to bring them 
up according to their measure, according to His grace and to ac-
cord a cheerful touch to the face of the land, that its furrows may 
be watered and its fruits be plentiful...  
 
Sow the seeds of good everywhere. Do not be troubled if some of 
them fall on stony places or among the thorns... Forget all that and 
rejoice in the few seeds that fell on good soil and grew... This is 
your portion from all your toil. It is also the portion of God.  
 
Do not waste your time, your nerves or your spirituality in uprooting 
evil from the earth, but be positive in doing good.  
 
How beautiful is the saying, "Instead of cursing the darkness, light 
a candle."  
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 إياك إياك أن تبتل بالماء ألقاه في اليم آتوفا وقال له   
 

وحتى إن آان الإنسان مسيرا في طريق الوصية، فلا لزوم للوصية 
لأنه سيسير في هذا الطريق بالذات، وجدت الوصية أو لم .إذن
ولكن الأمر المنطقي هو أن وجود الوصية دليل على إن !! توجد

وهذا ما .الإنسان مخير، هو في حريته يتبع وصية االله أو لا يتبعها
بإمكان الإنسان أن يطيع وصايا االله وضع أمامه ... نشاهده فعلا

 .الخير، ولكنه لم يرغمه على السير فيه
وجود الخطية دليل على أن الإنسان مخير فلو آان الإنسان .  2

مسيرا، فهل من المعقول أن يسيره نحو الخطية؟ وبذلك يكون شريكا 
ولا يتفق مطلقا .. إن هذا أمر لا يقبله العقل.حاشا!معه في ارتكابها؟

مع طبيعة االله الذي هو قدوس وصالح، يكره الشر ولا يوافق عليه، 
إذن حيثما توجد   . ويدعو آل الناس إلي التوبة وترك الخطية

الخطية، يكون الإنسان قد فعلها باختياره وبإرادته، أي انه آان 
وان آان الإنسان مخيرا في فعل الشر، فانه .  مخيرا فيما يفعله

بالأولي وبالأحرى يكون مخيرا في فعل الخير، ومخيرا أيضا في أن 
ولكنه . واالله يدعو الجميع إلي التوبة. يتجه إلي التوبة وترك الخطية

 ..يترآهم إلي اختيارهم، يتوبون أو لا يتوبون
 .وجود الدينونة دليل على أن الإنسان مخير.  3

مجرد وجود العقاب والثواب دليل على أن الإنسان مخير فيما 
لأنه من أبسط قواعد العدل، أن لا يحكم على الإنسان ما لم يكن .يفعله

فان ثبت انعدام الحرية والإرادة، لا . في تصرفاته عاقلا حرا مريدا
 .يحكم له أو عليه، إذ انه لا مسئولية حيث لا حرية

وبناء على هذا لا يمكن أن يحكم االله على خاطيء بالعذاب الأبدي، ما 
لم يكن هذا الإنسان بكامل اختياره قد شاء لنفسه السلوك الرديء 

وعلى قدر ما تكون له .وارتكبه، فأخذ لنفسه جزاء إرادته وعمله
ومحال أن يعاقب االله إنسانا مسيرا، لأنه . إرادة، هكذا تكون عقوبته

العقوبة بالأحرى تكون على من سيره نحو . ما ذنب هذا المسير
فاالله يكافيء من فعل . الخطأ ونفس الكلام نقوله من ناحية الثواب

أما إن آان مسيرا، فانه لا يستحق .الخير باختياره، بإرادته ورغبته
 .ثوابا

 : وأخيرا، نود أن نقدم أربع ملاحظات)4
إن االله يحث آل إنسان على الخير، ويرشده ليبعده عن الخطأ، : أولا
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سواء عن طريق الضمير، أو المرشدين والآباء والمعلمين، وبكل عمل 
 .النعمة، ومع ذلك يترآه إلي اختياره يقبل أو لا يقبل

وفي . إن االله يتدخل أحيانا لإيقاف شرور معينة، ويمنع من ارتكابها:ثانيا
 .هذه الحالة لا يكون فضل لمن ترك هذا الشر، ولا يكون له ثواب

أما .هنا، من اجل الصالح، يستر الأمور بنفسه، أو يحول الشر إلى الخير
 .في باقي أمور الإنسان العادية وتصرفاته فهو مخير ويملك إرادته

قد يفقد الإنسان إرادته بإرادته، أي انه ربما بإرادته يستسلم لخطية : ثالثا
معينة، الي أن تصير عادة أو طبعا، يخضع لها فيما بعد ويفعل ما يريده 

ولكنها عدم إرادة، تسببت عن .... هذا الطبع، وآأنه أمامه بغير إرادة
 .إرادة سابقة، فعلها الإنسان وهو مخير

إن االله سيحاسب آل إنسان في اليوم الأخير على قدر ما وهبه من : رابعا
ويضع االله في . عقل وإدراك وعلى قدر ما لديه من إمكانية وإرادة واختيار

اعتباره ظروف الإنسان،وما يتعرض له من ضغوط،ومدي قدرته في 
 .الانتصار على هذه الضغوط

 
آيف أن أشخاصا اختارهم الرب من طفولتهم، أو من بطون :    سؤال 

أمهاتهم، أو دعاهم أن يكونوا رسلا أو أنبياء أو مسحاء، أو ولدتهم أمهاتهم 
إذن ما ذنب الذين لم يكن لهم هذا الإختيار ...  قديسين، أو صنعوا معجزات

 !الإلهي، ولم يولدوا قديسين آغيرهم؟
  : لجوابا

 :أريد أن أقسم ألاختيار إلي نقطتين أساسيتين
.  الإختيار للنبوة أو الكهنوت، والاختيار للحياة المقدسة، فهو ليس لكل أحد

 أما الإختيار للخلاص وللحياة المقدسة، فهو لكل أحد
يريد أن الجميع يخلصون، وإلي معرفة الحق " فالكتاب يقول إن االله 

حتى الخطاة، لايسر االله بهلاآهم، بل برجوعهم ). 2:4تي1"(يقبلون
هل مسرة أسر بموت الشرـ يقول "وهكذا يقول في سفر حزقيال النبي.إليه

ولم يقل الكتاب  )  23 : 18حز (السيد الرب ـ إلا برجوعه عن طرقه فيحيا
 .إن االله أحب مجموعة معينة

  ) 16 : 13يو (هكذا أحب االله العالم"بل قيل
الداعي الكل إلى "ونحن نقول عن الرب في ختام آل ساعات الصلاة بالأجبية 

إذن الدعوة هي للخلاص هي "  الخلاص من أجل الموعد بالخيرات المنتظرة
وقد قال الرب لأورشليم الخاطئة .  ولكن البعض يرفضونها.لجميع الناس

مت "(ولم تريدوا...آم مرة أرجت":قاتلة الأنبياء، وراجمة المرسلين إليها"
ليست الأهمية في نقطة البداية، بل في :ولكن في حياة القداسة). 27: 23

أنظروا إلي نهاية سيرتهم، وتمثلوا "آيفية النهاية        وهكذا بقول الكتاب 
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Light does not struggle with darkness, but the mere presence of 
light is enough to disperse darkness.  
Practicing Ceaseless Prayers 
You cannot reach at once what the saints attained in several 
years. Therefore, you need to follow these gradual steps:  

Decide, for yourself, on a short prayer that suits you. You may 
repeat it several times, in depth, expressing your personal 
feelings.  

Use this prayer at your leisure to keep yourself busy lest your 
thoughts should wander over trifles or sins. That is how 
you can gain a double profit: praying and also resisting evil 
thoughts. At the same time, you use your time in what 
helps you spiritually.  

Keep your mind busy with prayer while you are among people 
whose talk has nothing to do with your salvation. You do 
not benefit from it, and, at the same time, you'll be embar-
rassed to withdraw from them. At least, be there physi-
cally, but, as for your heart, keep it busy with God in 
prayer without anybody noticing.  

You may also busy yourself with these prayers during the time 
you spend in public transport or in waiting for it or while 
you are waiting for somebody. This could also save you 
from anxiety.  

You may repeat these short prayers while you are having your 
meals. It feeds your spirit while your body is receiving its 
food. At the same time, you'll keep table etiquette.  

If anyone talks to you during these prayers, do not ignore him 
by remaining silent thus getting yourself into trouble, but 
answer him briefly and quietly, then go back to your 
prayers...  

You may also repeat these prayers while you are in bed be-
fore you go to sleep. This will keep your subconscious 
busy with spiritual things, besides the act of praying. By 
doing this, your bed will be sanctified and your dreams 
kept pure.  

When you wake up, start also by repeating these prayers, 
even before washing your face. Thus your first thought 
becomes spiritual and the first one you talk to will be God.  

Whenever you find a chance to pray, take advantage of it. 
That is how you overcome the problem of "wasting time" 
and get used to prayer.  

All these prayers shall not prevent you from practicing the Agpeya  
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prayers (the Book of Hours) or your personal prayers, and stand-
ing in reverence before GodPart2  
Your Relationship with the Holy Bible 

Your relationship with the Holy Bible is concentrated in acquir-
ing the Bible, adhering to it, reading, understanding, con-
templating, studying and learning it by heart. And, above 
all, you should behave according to it and train yourself to 
follow its commandments.  

To acquire the Bible does not mean to keep it as a rarity on 
your desk but to have it for your continual use. You take it 
with you wherever you go, in your pocket or in your hand-
bag. That makes it easy for you to read it at all times.  

It is better to read the Bible on regular basis, this must be 
daily. It is better to read extracts every morning so that 
they might be the subject of your thoughts and meditations 
during the day and fill your mind in your getting in and out.  

Let your reading in the Bible be with understanding, depth and 
contemplation. It would be better if accompanied by 
prayer, so you would say with David, "Open my eyes that I 
may see wondrous things from Your Law."  

Let your reading be with a solemn spirit so you may benefit 
from it. Remember how we stand at Church in great rever-
ence to listen to the Holy Bible. Never slacken in reading 
or be negligent or thoughtless.  

What is important is not the amount you read but the depth in 
reading. That comes when the Lord's words penetrate 
deep into your heart touching your feelings...  

Try to learn some verses that give certain principles or impres-
sions or some of God's promises and answers to matters 
that bother you.  

Repeat these verses in your heart many times with enjoyment 
that makes them stick to your spirit and depths.  

Deal with these verses practically. Make them the subject of 
your spiritual exercises. Thus you turn the Bible into life 
and it becomes part of you.  

In your reading do not focus on the letter but the spirit. And if 
you need help, do not hesitate to ask...  

The important thing is to receive a spiritual benefit from read-
ing.  
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ولهذا في أعياد القديسين، نحتفل بيوم نياحتهم أو  ). 7: 13عب "(بإيمانهم
استشهادهم، وليس بيوم ميلادهم، إلا لو آان ذلك الميلاد محاطا بمعجزة 

فقد يولد الإنسان شريرا، .  لأن المهم هو آيف انتهت حياة الإنسان... معينة
وينتهي بالقداسة، مثل القديس موسي الأسود، والقديس أوغسطينوس 

وقد ولد إنسانا وثنيا، ويعيش في منتهي القسوة والاضطهاد .وغيرهما
 ....للكنيسة، مثل أريانوس والى أنصنا، وذلك انتهت حياته آقديس وشهيد

مثل شمشون الجبار .  وقد يولد إنسانا قديسا من بطن أمه، ويتعرض للهلاك
روح الرب بحرآة "وآان  ) 7: 13قض (الذي آان نذيرا للرب من بطن أمه 

ومع ذلك عاش فترة طويلة في الخطية مع نساء زانيات  ). 25: 13قض "(
، آانت أخرهن دليلة التي على يديها وبسببها آسر نذره  )1: 16قض (
عاش في الذل باقي أيام :2013: 16قض ( وفارقه الرب  ). 19: 16قض (

عب ( ولكنه خلص في موته .حياته، لولا أن رحمة الرب أدرآته يوم وفاته
13 :32.(  

لقد اختاره الرب مسيحا له، وأرسل . إن مثال شاول الملك يعطينا برهانا آخر
وأعطاه االله قلبا آخر، وحل عليه  ). 1: 10 صم 1( صموئيل النبي فمسحه 

ومع آل ذلك عاش شاول في  ). 11 – 9: 10 صم 1( روح الرب فتنبأ 
وفارق روح الرب شاول، وبغتة "معصية االله، وفي الحسد والحقد والقتل 

 .... ومات شاول هالكا ).14: 16 صم 1"( روح رديء من قبل الرب
فقد أختار الرب يهوذا :  والاختيار ليس في آل حالة دليلا على الخلاص

وخانه يهوذا ومات  ) . 4 : 10مت (الإسخريوطي آواحد من الإثني عشر 
ونطق روح االله على فمه بنبوءات، آما .وآان بلعام واحدا من الأنبياء. هالكا

 ) 16: 23عد "( فوافي الرب بلعام، ووضع آلاما في فمه"قيل في الكتاب 
مع آل ذلك هلك  ) 3، 2: 24عد (وأيضا فكان عليه روح االله، فنطق بمثله

، وآما ورد في  )14: 2رؤ ( بلعام، آما شهد الرب بذلك في سفر الرؤيا 
 ). 11يه( وفي رسالة يهوذا  ) 15: 2 بط2(رسالة بطرس الثانية 

لا يأخذ أحد " وهكذا يقول القديس بولس : أما الكهنوت فهو اختيار من االله
). 4: 5عب ( هذه الكرامة من نفسه، بل المدعو من االله آما هارون أيضا 

لستم أنتم اخترتموني، بل أنا "وهكذا اختار االله رسله الإثني عشر، وقال لهم 
  ).16: 15يو (اخترتكم، وأقمتكم لتذهبوا وتأتوا بثمر 

فالكهنة في أيام السيد . ومع ذلك فليس الاختيار دائما دليل على الخلاص
. المسيح أخطوا، وحكموا عليه ظلما في مجمع السنهدريم، وقدموه للصلب
وبعد قيامته قاوموا القيامة بكل وسائلهم التي وصلت إلى الكذب والرشوة 

واضطهدوا الرسل وسجنوهم وجلدوهم  ) 15: 11: 28مت ( وشهود الزور 
إذن لا تفكر في الاختيار لوظائف معينة، بل  )  40: 5أع  ) ( 3 ـ 1: 4أع ( 

ولا تحسد الذين  ) 8: 5مت ( أهتم بنقاوة القلب التي بها سوف تعاين االله 



) 23، 22: 7مت ( نالوا مواهب، فكثيرون نالوا مواهب وهلكوا، آما ورد في 
آتاب سنوات من أسئلة (وقد سبق أن آتبنا لكم مقالا طويلا في هذا الموضوع 

والسيد المسيح وبخ التلاميذ على فرحهم ). 52 إلي 45 من ص 5الناس ج 
لا تفرحوا بهذا، إن الأرواح تخضع لكم، بل " بإخراج الشياطين وقال لهم 

  ).20: 10لو " ( افرحوا بالجري أن أسمائكم قد آتبت في السموات 
ما ذنب الذين لم يولدوا :  هنا وأتعرض لسؤالك الأخير الذي يقول فيه

 قديسين؟
إن الذين لم يولدوا قديسين، أمامهم الفرصة أن يصيروا قديسين، : فأقول لك

وسيكون أجرهم أعظم، لأنهم بذلوا مجهودا في ضبط أنفسهم وتغيير حياتهم، 
وفي ذلك الانتصار على الخطية، آما فعل موسي الأسود، وأوغسطينوس، 

وحسب جهد الناس في الوصول إلى القداسة، .  مريم القبطية، وساره التائبة
 1" ( سيجازي آل واحد حسب تعبه " لأن الكتاب يقول إن االله . سيكون أجره

فالذي ولد وديعا، لا يمكن أن يكون أجره عند االله، مثل الذي جاهد  ). 8: 3آو 
حتى الذين نالوا الاختيار، قد دخلوا في الاختيار، .  بكل قوة لكي يصير وديعا

اختيارهم لا يمنع حرية إرادتهم، ولا يمنع حروب الشياطين .  لتختبر إرادتهم
لهم، ولا يمنع سقوطهم وقيامتهم، وجهادهم للبقاء فيما وهبهم االله إياه من 

فبعض الذين اختبروا من بطون أمهاتهم عاشوا قديسين آل حياتهم، . نعمة
الذي شهد عنه الرب أنه أعظم من ولدته  ) 15: 1لو(مثل يوحنا المعمدان 

وبولس الرسول على الرغم من أن االله اختاره من  ). 11: 11مت ( النساء 
الإ انه قضي فترة مضطهدا للكنيسة ومفتريا ومجدفا  ). 15: 1غل ( بطن أمه 

وصار إناء مختارا ورسولا  ) 9أع ( ثم دعاه الرب ثانية  ). 13: 1 تي 1( 
المهم أن الإنسان المختار تتفق إرادته الحرة ، مع إرادة ....  من أعظم الرسل

 .االله في اختباره،وتكون إرادته الحرة خيرة

 تذآار الأعجوبة التي صنعها القديس 

 باسيليوس الكبير أسقف قيصرية 

فى اليوم التالت عشر من شهر توت المبارك تذآار الأعجوبة العظيمة التي 
صنعها القديس باسيليوس أسقف قيسارية القبادوقية مع غلام آان قد تعلق 
قلبه بابنة سيده ، فزين له الشيطان عدوه وعدو الجنس البشرى أن يلتجئ 

إلى أحد السحرة الذي استكتبه تعهدا بجحد الإيمان والخضوع الكامل 
ابنة ( واتفق بعد ذلك أن تعلق قلب الفتاة . للشيطان الذي سيبلغه أمنيته 
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Coptic People ask His           
Holiness Pope  
Shenouda III 
 
Question:   What is the book of Jasher? Is 
it one of the Books of the Holy Bible or the To-
rah (Pentateuch)? How was it mentioned in the 
Book of Joshua and in the Book of 2 
Samuel and yet it is not part of the Bible? 
 
 His Holiness Pope Shenouda 

III answers:  The word "book" could mean any book; religious or secular.  
The book of Jasher is an old secular book which included the popular songs, 
that were in circulation among the Jews, which were based on important reli-
gious and secular events. Some of these songs were military songs for the sol-
diers.  This book dates back to 1000-800 BC, more than 500 years after Moses the 
Prophet. It contained things pertaining to David the Prophet and his lamentation 
for king Saul.  It is not part of the Torah (Pentateuch) of Moses, for it included 
events that happened many centuries after Moses.  People chanted some of the 
important historical events of the olden times, and wrote hymns about these 
events and gathered them in this book which grew by time and had nothing 
to do with the Divine inspiration.  An example is: The battle of Gideon during 
the days of  Joshua, where the sun stood still. The  people wrote songs about this. 
These were added on to the book of Jasher.  Joshua referred to them saying "Is 
this not written in the book of Jasher" (Josh. 10:13), which meant isn't this one of 
the important current events, that because of its fame, popular songs were written 
about, in secular books as the book of Jasher. 
Also, the beautiful and moving song, by which David mourned king Saul and his 
son Jonathan, the people admired and chanted it. They included it in their popular 
secular books, since it concerned the killing of their first king along with the suc-
cessor to his throne. So when this event was told in the Book of 2nd Samuel, it 
was said about it "indeed it is written in the book of Jasher" (2 Sam. 1:17) which 
meant that the lamentation of David became a popular song, the people added it to 
their book of hymns known as the Book of Jasher. This is exactly as we speak 
about a famous event that is mentioned in the Holy Bible as it is 
also mentioned in the history books. 
Finally: did the Jews omit it from the Torah (the Pentateuch) for a religious rea-
son? and the answer is clear: A. It is not part of the Torah. For the Torah is the 
five Books of Moses which are Genesis, Exodus, Leviticus, Numbers and Deuter-
onomy.  B. If the Jews wanted to hide it for a religious reason, 
they would not mention it in the Book of Joshua and the  Book of Samuel the 
Prophet. C. The oldest and most famous translation of the Old Testament which is 
the Septuagint that was written in the third century BC does not include this book  
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Commemoration of the Mira-
cle made by  

St. Basilius, Bishop of 
Caesarea of Cappadocia 

 
On the 13th day of the blessed month 
of Tute is the commemoration of the 
great miracle made by St. Basilius, 
Bishop of Caesarea of Cappadocia with 
a young man who loved his master's 
daughter. Satan, his enemy and the en-
emy of the human race, deceived him 

and made him resort to a magician who made him write a 
covenant to deny the faith and to surrender completely to Sa-
tan that he might grant him his wish. Satan kindled lust in the 
heart of the girl, and she loved the young man exceedingly. 
She asked her father insistently not to object to her marriage 
to that young man. Eager for his honor and fearing for her life, 
he married her to him. When she had spent with him many 
days, and had seen that he did not enter the church or par-
take of the Holy Sacraments, or make the sign of the Holy 
Cross over himself, she revealed to him her doubt about his 
faith and his love to God. He told her what had happened to 
him, and how he had written to Satan a covenant of obedience 
till death. She cried exceedingly and rebuked him for his deed 
and straightaway, he took him to St. Basilius, Bishop of 
Caesarea, who listened to his confession and saw his grief and 
desire to go back to the life of worship, fellowship, and right-
eousness. St. Basilius asked him to stay with him for a while 
in seclusion, fasting and praying. He shut him up in a room 
near him for three days. On the third day St. Basilius visited 
him and he made known to him that the evil spirits did not 
cease disturbing and fighting him in many ways. He strength-
ened him, calmed him down, gave him food and prayed for 
him. He asked him to keep staying in seclusion for praying 
and fasting. After a few days, he came back to visit him again. 
The young man told him that he did not see any more but he 
still heard their cries and threats. He fed him again and 
prayed for him and left him to the life of seclusion to fight and 
pray, and the bishop went to pray for him also. And this went 
on until forty days were completed. When the Saint came to 
him and asked him about his state, he told him that he saw 
him (the Saint) fighting against Satan on his behalf, and he 
vanquished him and finally was victorious. The Bishop gath-
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فطلبت إلى أبيها بإلحاح ألا يعترض على زواجها . بمحبة الغلام ) سيده 
ولما . وحرصا على عرضه وخوفا على حياتها زوجها منه . بهذا الغلام 

قضت معه زمنا طويلا ورأت أنه لم يدخل الكنيسة ولم يتناول من الأسرار 
المقدسة ولا رشم ذاته بعلامة الصليب المقدس صارحته بارتيابها في 

فاخبرها بما حدث له ، وآيف أنه آتب تعهدا للشيطان . إيمانه ومحبته الله 
فبكت آثيرا ووبخته على صنيعه ، ثم صحبته إلي . بالطاعة إلى الموت 

القديس باسيليوس أسقف قيسارية القبادوقية ، الذي لما سمع اعتراف 
الشاب ورأى حزنه واشتياقه إلى الرجوع إلى حياة التعبد والشرآة والبر ، 
طمأنه ، وطلب إليه أن يبقى عنده زمانا للانفراد للصلاة والصوم ، وبعد 
انقضاء ثلاثة أيام افتقده ، وعلم منه ان الأرواح الشريرة لم تكف لحظة 

عن إزعاجه ومحاربته بشتى الطرق ، فسكن لوعه وأطعمه وصلى لأجله ، 
وطلب إليه أن يستمر في عزلته وجهاده بالصلاة والصوم ، وبعد أيام 

فاخبره الشاب أنه لم يعد يرى الشياطين وان آان لا يزال يسمع . أخرى 
صراخهم وتهديدهم ، فأطعمه أيضا وصلى لأجله وترآه ليعاود حياة العزلة 

وإذ جاء إليه القديس وسأله عن . والجهاد هكذا إلى آمال أربعين يوما 
وهو يقاتل عنه المشيطان وأنه قد ) آي القديس ( حاله فاعلمه أنه قد رآه 

انتصر عليه وتمت له الغلبة ، فدعا الأسقف جميع الكهنة والرهبان وصلوا 
عليه تلك الليلة ، وفى الصباح أدخله إلى الكنيسة ، وبينما آان الجميع 

سقط في وسط الجمع الكتاب الذي آان الشاب " يا رب ارحم " يصرخون 
ففرح الأسقف والشاب . قد تعهد فيه بجحد الإيمان والخضوع للشيطان 

وزوجته وآل الشعب ، وبارك الأسقف الشاب وناوله من الأسرار المقدسة 
، وهكذا مضى الشاب مع زوجته وهما في بهجة الخلاص وغبطة الغفران 
والسلام ، وقد شكرا القديس الذي أنقذهما بصلاته برآة صلاته تكون معنا 

 .آمين 

 ترحب الكنيسة بالأستاذ أمجد
  وحرمه الدآتورة ايناس 

 وابنهما بيتر 
 وتتمنى لهم النجاح و التوفيق
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 مواعيد خدمات الكنيسة 
 

الجمعة   
  م     اجتماع صلاة انجليزى8:00 – م 7:30
اجتماع صلاة عربي                و     درس الكتاب المقدس   م 9:30– م 8:00
 /تسبحة نصف الليل/ م      صلاة نصف الليل 9:30 - م 8:30

 درس ألحان   
    السبت  

  ص      القداس الإلهي11:30–   ص 8:00
  م        مدارس الأحد1:00–  ظهرا 12:00

 
 :الأعياد القبطية

 
           صعود جسد السيدة العذراء مريم   أغسطس21

 “رأس السنة القبطية”عيد النيروز    سبتمبر 11 
   25نياحة القديس البابا ديسقورس ال   سبتمبر17 

لي اشتهاء أن انطلق و أآون مع المسيح ” 
 )32:1فى  (“ أفضل جدا ذاك

 
انتقل للأمجاد السماوية  السيد الفاضل والد السيده غاده حرم 

و الكنيسة تلتمس أن ينيح الرب . الأستاذ نزيه إبراهيم عوض
نفس الراحل الكريم ويعزى الأسرة الحبيبة بتعزيات الروح 

 .القدس
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ered all the priests and the monks and prayed for that young 
man all night. On the following morning he led him into the 
church while everyone was crying, 'Lord have mercy upon us,' 
and they continued to cry out until that writing, which the 
young man had written as a covenant to deny the faith and to 
surrender to Satan, fell down in the midst of all the people. 
The Bishop, the young man and his wife, and all the people 
were exceedingly glad. The Bishop blessed that man and ad-
ministered to him the Holy Sacraments. The man and his wife 
departed to their house full of joy for their salvation, and ex-
alted for the remission of their sins. They praised God and 
thanked St. Basilius by whose prayers they were saved. May 
his prayers and blessings be with us all, and Glory be to God 
forever. Amen  

High School Class - Summer Readings Recap 
 
Introduction: 
 
During this past summer, the High School class was assigned four differ-
ent books to read for the  8th Annual Philadelphia Spiritual Competition.  
They were: 
1. Spiritual Means (Chapters 6-11) by His Holiness Pope Shenouda III 
2. The Characteristics of Orthodox Teachings by His Grace Bishop 
Moussa 
3. Hebrews by Fr. Tadros Yacoub Malaty 
4.    An excerpt from a book about Christian Science 
 
Because of the great benefit that the students received from reading these 
books, we felt the need to share this valuable information with the rest of 
the congregation.  Each month,  a brief summary of one of the sections 
from a book will be presented. 
 
“For this reason we also … do not cease to pray for you, and to ask that 
you may be filled with the knowledge of His will in all wisdom and 
spiritual understanding; that you may walk worthy of the Lord, fully 
pleasing Him, being fruitful in every good work and increasing in the 
knowledge of God,” (Collosians 1:9-10). 


